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Til beslutningsforslag nr. B 90. Beretning afgivet af miljø- og planlægningsudvalget den 23. inaj 1985 

B e r e t n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  o m  ø g e t  u d l æ g n i n g  a f  

a r e a l e r  t i l  k o l o n i h a v e r  

[Af Erik Holst (S) m.fl.] 

Udvalget har behandlet beslutningsforsla- 
get i nogle møder og har herunder stillet 
spørgsmål til miljøministeren, som denne har 
besvaret skriftligt og i samråd. 

Ministeren har tilkendegivet, at han er 
enig i beslutningsforslagets intentioner om, at 
der bør ske udlægning af de fornødne area- 
ler til kolonihaveformål. 

Ministeren har understreget, at det efter de 
principper for rammestyring og decentralise- 
ring, som planlovgivningen er bygget op på, 
er kommunalbestyrelserne, der først og frem- 
mest har ansvaret for, at der ved planlægnin- 
gen tages hensyn til behovet for kolonihaver. 

I overensstemmelse hermed er det miljø- 
ministeriets opgave at påvirke den kommu- 
nale og amtskommunale planlægning. Mini- 
steren har oplyst, at dette kan ske ved udsen- 
delse af vejledende materiale og tilkendegi- 
velser i landsplanredegørelser. 

Miljøministeren har givet udtryk for, at 
dette også er sket på en sådan måde, at kom- 
munalbestyrelserne ikke kan være i tvivl om, 
at der bør tages hensyn til opfyldelse af kolo- 
nihavebehovet. 

Inden for de senere år er kolonihaverne 
overvejende placeret i landzone. 

Miljøministeren vil virke for, at det i plan- 
lægningen tilstræbes, at kolonihaverne place- 
res så nær etageboligerne som muligt og i 
modsat fald, at der sikres overnatningsmulig- 
heder i kolonihaverne. 

Planlovgivningen giver derudover ministe- 
ren mulighed for at udstede bindende ret- 
ningslinjer eller direkte gribe ind i kommu- 
nernes planlægning. For at gøre dette må der 

efter ministerens opfattelse foreligge meget 
tungtvejende grunde, og ministeren har i 
denne sammenhæng givet udtryk for, at det 
er meget vigtigt at få belyst, om der er en 
udvikling i gang, som nødvendiggør indgri- 
ben fra centralt hold. 

Ministeren har givet udtryk for den opfat- 
telse, at problemet med mangelen på koloni- 
haver er størst i hovedstadsområdet. 

På denne baggrund har ministeren i marts 
1984 i forbindelse med godkendelse af et re- 
gionalplantillæg for hovedstadsområdet til- 
kendegivet, at miljøministeriet finder det væ- 
sentligt, at det nuværende antal kolonihaver 
bevares. Ministeren har oplyst, at det samti- 
dig blev henstillet, at der i det videre region- 
planarbejde tilvejebringes retningslinjer for, 
hvorledes der -  hvis der undtagelsesvis ned- 
lægges kolonihaver -  etableres et tilsvarende 
antal af samme størrelse og tilgængelighed. 
Endvidere blev det henstillet, at det i det vi- 
dere regionplanarbejde tilstræbes at nærme 
sig de mål for antallet af kolonihaver, som er 
omtalt i planstyrelsens rapport fra 1979 om 
kolonihaver, dvs. 1 kolonihave pr. 10 etage- 
boliger. 

Ifølge miljøministeriets pressemeddelelse 
af 3. september 1979 vil der være brug for 
mindst 35.000 nye kolonihaver. Behovet kan 
næppe antages at være mindre i dag. 

For primærkommunerne i Københavns 
amt er der et specielt problem, idet disse 
kommuner ikke inden for deres eget, område 
kan tilfredsstille behovet for kolonihaver. 
Det er derfor vigtigt, at der i regionplanen 
for hovedstadsområdet fastsættes lokalise- 
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ringsplaner vedrørende kolonihaver, der til- 
stræber at imødekomme behovet for koloni- 
haver. Ministeren vil understøtte disse be- 
stræbelser. 

Herudover har ministeren den 13. marts 
1985 bedt planstyrelsen om en redegørelse 
for kommuneplanernes behandling af koloni- 
haveforholdene i hovedstadsområdet. Denne 
redegørelse, der forventes at foreligge om- 
kring I. juni 1985, vil give et overblik over 
situationen i hovedstadsområdet. 

Miljøministeren har tilkendegivet, at han 
efter modtagelsen af planstyrelsens redegø- 
relse vil foreslå landbrugsministeren, at de 2 
ministre sammen tager en drøftelse med for- 
manden for Kolonihaveforbundet. Ministe- 
ren forventer, at en sådan drøftelse yderlige- 
re kan bidrage til at afklare navnlig behovet 
for yderligere initiativer i hovedstadsområ- 
det. 

Miljøministeren har over for udvalget gi- 

vet tilsagn om, at han vil bede planstyrelsen 
om snarest muligt at lave en yderligere rede, 
gørelse for planlægningen på området. 

Denne redegørelse, der skal omfatte hele 
landet, vil blive baseret på en bedømmelse af 
de foreliggende kommuneplaner. Herefter vil 
ministeren tage stilling til, hvilke initiativer 
der er behov for at tage. Viser det sig, at 
kommuneplanlægningen ikke i tilstrækkeligt 
omfang tilgodeser kolonihavesagen, er mini- 
steren indstillet på at optage drøftelse. med 
de kommunale organisationer 0111, hvorledes 
det sikres, at såvel kommuneplaner som regi- 
onplaner får et indhold, der er i overens- 
stemmelse med ministeriets positive holdning 
til spørgsmålet. 

Ministeren har endvidere over for udval- 
get understreget, at alle planhegningsrnulig- 
heder vil blive overvejet med henblik på en 
øget udlægning af arealer til kolonihaver. 

P. u. v. 
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